
شهروند| حسن روحانی دیروز در جلسه هیأت 
دولت تلویحا بــه انتقاد از افراد و شــخصیت هایی 
پرداخت که این روزها بعد از ماجرای خروج آمریکا 
از برجام دولت را نشانه گرفته اند؛ رئیس جمهوری با 
»این تذهبون؟«ـ گفته  یادآوری سخنی از امام)ره( ـ
که امروز روزی نیست که همدیگر را پای میز سوال 
ببریم. اشــاره او به نامه اخیر آیت الله احمد جنتی، 
رئیس مجلس خبرگان و درخواســتش از حســن 
روحانی برای عذرخواهی درباره برجام است؛ نامه ای 
که از همــان ابتدا بازتاب رســانه ای و واکنش های 
زیادی را در پی داشــت و برخی از رســانه ها نامه را 
محدود به مجلس خبرگان دانستند و برخی دیگر 
نظر شخصی خود آیت الله جنتی. بعد از آن که پایگاه 
اطلاع رسانی مجلس خبرگان اعلام کرد که این نامه 
نظر شــخصی آیت الله جنتی بــوده، دیروز آیت الله 
احمد خاتمی نیز در نشست خبری خود بر این امر 
صحه گذاشــت و نامه را نظر شخصی خود آیت الله 

جنتی دانست. 
همدیگر را پای میز سوال نبریم

رئیس جمهوری با بیان این که چه کسی مستحق 
ملامت است، گفت: این موضوع باید روشن شود و 
مبادا یک عده ای خطا کنند، امروز آمریکا به عنوان 
ناقض عهــد و متخلف از مقــررات بین المللی باید 
مورد فشــار قرار بگیرد. روحانی با اشاره به جملاتی 
از حضرت امام)ره( خاطرنشــان کرد: این روزها با 
موضوعاتی که مطرح می شــود بیشتر به یاد جمله 
معروف حضرت امام خمینی)ره( در آبان 65 که به 
»این تذهبون؟« معروف است،  می افتم. در آن روز بین 
ایران و آمریکا اختلافی وجود داشت که آمریکا در آن 
شکست خورده بود، اما یک عده به دنبال آن بودند که 
مسئولان ایرانی را مورد سوال قرار دهند و امام راحل 
برخورد حکمت آمیز با آنها داشت و آن درس خوبی 
برای ما بود و هست. رئیس جمهوری افزود: امام در 
29 آبان 65 فرمود: »هیچ توقع نداشــتم که در این 
زمان که باید فریاد بزنند سر آمریکا، فریاد می زنند سر 
مسئولان مان« چه شده است؟ در یک چنین مسأله 
مهمی باید همه دست به دســت هم بدهید و ثابت 
کنید به دنیا که وحدت دارید، چرا شما می خواهید 
تفرقه و دودستگی ایجاد کنید، چه شده است شما 
را و کجا دارید می روید؟ »این تذهبون؟« بعد فرمود: 
تندرو و کندرو و دودســتگی در کشور ایجاد نکنید 
و این خلاف اســلام، دیانت و انصاف است. روحانی 
تصریح کرد: امروز روزی نیست که همدیگر را پای 
میز سوال ببریم، البته ممکن است چنین فرصتی 
بعدا پیش بیاید که بسیار از آن استقبال می کنیم، 
اما در زمان کنونی همه باید در برابر فشارهای آمریکا 
متحد باشــیم. رئیس جمهوری با اشــاره به این که 
شــرایط کنونی با ســال های 86، 90 و 91 کاملا 
متفاوت است، گفت: در آن روزها در جریان فشاری 
که آمریکا بر ایران وارد می کرد، بسیاری از کشورهای 
دنیا را همراه و در کنار خود داشت و اجماعی در حد 
بزرگ علیه ایران ایجاد کرده بود و همه کنار آمریکا 
بودند و افکار عمومی و کشورهای دنیا نیز با ما نبودند، 
اما امروز به جز یکی دو کشور کوچک مرتجع منطقه 
و رژیم غاصب صهیونیستی، کسی با آمریکا نیست و 
تمام دنیا با ایران هستند و این امتیاز بزرگی است و 

نباید از دست بدهیم.
با فشــار و تحریم نمی توان ملت ایران را 

تسلیم کرد
رئیس جمهوری در بخش دیگری از سخنان خود 
به موضوع برجام اشاره کرد و گفت: ملت ایران همواره 
در برابر توطئه های دیگــران و به ویژه رژیم آمریکا 
استقامت، مقاومت و ایستادگی کرده و نشان دادند 
که در برابر فشار آنها تســلیم نمی شوند و این ملت 
بزرگ را کسی نمی تواند به زانو درآورد. روحانی با بیان 
این که امروز مسأله برجام و هسته ای باز هم زمینه و 
فرصت هایی دارد که مورد بحث و بررسی قرار بگیرد، 
خاطرنشان کرد: در مسأله هسته ای عده ای که آن 
طرف هستند، تصور می کنند با فشار، تحریم، تهدید 
و حتی نشان دادن علایم جنگ می توانند ملت ایران 
را تسلیم کنند، اما ایستادگی و مقاومت ملت ایران 
به خوبی نشــان داد که این تفکر و راه، نادرســت و 

غلط است. رئیس جمهوری اضافه کرد: در موضوع 
هسته ای عده ای هم تصور می کنند مسائل جهانی 
و اموری که به نوعی در مجامع بین المللی و شورای 
امنیت مطرح شــده را با سخنرانی، شعار و تحریک 
احساســات مردم می توان حل وفصل کرد که البته 
ثابت شده که این هم مسیر درست و دقیقی نیست. 
روحانی گفت: دولت یازدهم از ابتدا بر این تفکر بود 
که این مسأله راه حل فنی و سیاسی دارد و می توانیم 
از طریق احترام به حقوق ملت ایران، مذاکره سیاسی 
بین کشورها و با رسیدن به توافق از مسیر سیاسی و 

دیپلماتیک در این موضوع به نتیجه برسیم.
قصد داشتیم فشار را از سر کشور برداریم

رئیس جمهــوری با بیــان این کــه در موضوع 
هســته ای به دنبال دو دستاورد اصلی بودیم، اظهار 
کرد: دســتاورد اول احقاق حقوق ملــت ایران بود. 
مطابق قطعنامه های سازمان ملل، غنی سازی ایران 
غیرقانونی اعلام شده بود که البته به هیچ وجه این 
موضوع را قبول نداریم، اما این مسأله به مستمسکی 
برای فشار به کشــورمان تبدیل شده بود و لذا قصد 
داشــتیم آن را از بین ببریم. بر ایــن مبنا زیربنای 
ادعــای آنها موضوع PMD و ادعــای فعالیت های 
غیرصلح آمیز بود و ما این زیربنــا را از بین بردیم و 
معلوم شــد که ادعاهای آنها نابجاســت و از طرفی 

حقوق ملت ایران را تثبیت و قطعنامه های مربوط 
به این موضوع را لغو کردیم. روحانی گفت: دستاورد 
و هدف دیگر رفع تحریم ها در راستای تامین منافع 
ملی بود که در این راســتا، اگرچه ممکن اســت از 
صددرصد خواسته های خود در عمل به 80 درصد 
دست یافته باشیم، اما باید توجه داشت در مذاکره 
و تعامل با کشــورهای بزرگ غربی و آن هم کشور 
خاصی مثل آمریکا که همواره با ملت ایران تخاصم 
داشته، معلوم است که مشکلاتی ایجاد می کنند. اما 
باید در ارزیابی دستاوردها بین برجام و نبود برجام 
مقایسه انجام دهیم، در این صورت به خوبی مشخص 
می شــود که ملت ایران چه کار بزرگی انجام داده 

است. 
آمریکاست که در جایگاه اتهام قرار دارد

روحانی تاکید کرد: امروز در جایگاهی قرار گرفتیم 
که جایگاه اتهام نیست و آمریکاست که در جایگاه 
و میز اتهام قــرار دارد و همه دنیــا آمریکا را متهم 
می کنند. همه مجامع بین المللــی ازجمله آژانس 
بین المللی انرژی اتمی و سازمان ملل صراحتا اعلام 
می کنند که ایران به تعهدات خود پایبند بوده است 
و در مقابل همه تاکید دارند که اقدام آمریکا خلاف 
مقررات بین المللی، بی دلیل و بی منطق بوده است 
و هیچ گاه در مقابل آمریــکا در چنین موضعی قرار 

نداشــتیم که همه قبول دارند کار آمریکا پشتوانه 
سیاسی و اخلاقی ندارد و در مقابل، کار ایران کاملا 
از پشتوانه سیاسی و اخلاقی برخوردار است و امروز 
افکار عمومی جهان با ما است. رئیس جمهوری افزود: 
حتی اگر داخل آمریکا نظرسنجی شود، باز هم افکار 
عمومی با ما است و این به معنای انزوای واقعی دولت 

آمریکاست و همین امروز هم ما پیروز هستیم. 
 طرح ترامپ این بود که ایران از برجام

خارج  شود
روحانی گفت: طرح ترامپ این بود که شب اعلام 
کند از توافق برجام خارج شود و پیش بینی کرده بود 
که بعد از آن یا صبح روز بعد ایران اعلام می کند که از 
این توافق خارج می شود و ظهر نیز آژانس بین المللی 
گزارش می دهد که ایران از برجام خارج شده است و 
فردای آن روز قطعنامه های سازمان ملل برمی گردد 
و ایران دومرتبه در ســطح جهانی مورد تحریم قرار 
می گیرد. رئیس جمهوری اضافه کرد: ترامپ کارت 
اول خود را روی میز آورد، اما در کارت دوم اشــتباه 
محاســباتی داشــت. بعد از اعلام نظام جمهوری 
اســلامی ایران، اینهــا ماندند که دســتگاه های 
اطلاعاتی شان چرا نتوانســتند اطلاعات درست را 
ارایه کند، چراکه براســاس گزارش دســتگاه های 
اطلاعاتی شــان جمهوری اســلامی ایران پس از 
خارج شــدن آمریکا از توافق برجام یا همان ساعت 
یا صبح فردا از این توافق خارج می شــود، لذا امروز 
همه نقشه های آمریکا به هم ریخته است. روحانی 
گفت: با تصمیمی که گرفتیم امروز مردم کشورمان 
اعتماد بیشتری به مسئولان خود دارند، چراکه اگر 
با احساســات برخورد می کردیــم و از توافق خارج 
می شدیم، مردم ســوال می کردند که چه عجله ای 
داشــتید و چرا فرصت ندادید، چه بســا اگر خارج 
نمی شــدید، اتحادیه اروپا هم اعلام می کرد که اگر 
ایران فرصت می داد و در برجام می ماند، آنها در برابر 
آمریکا می ایستادند و منافع ایران را تامین می کردند. 
حتی شاید روســیه، چین و سایر کشورهای بزرگ 
دنیا هم به ما می گفتند که چــرا عجله کردید. لذا 
امروز با تصمیم خود در برابر تمام کشــورهای دنیا 
اتمام حجت کردیم و مردم هم آشکارا می بینند که 
کار نظام ما دقیق و منطقی است. رئیس جمهوری 
گفت: در توافق هسته ای منافعی مدنظر داشتیم که 
به آن تصریح شده است، اگر ببینیم آن منافع با رفتن 
آمریکا باقی می ماند که چه بهتر و چنین شانســی 
کمتر پیش می آید که یک موجود اخلالگر و مزاحم 

از این توافق خارج شود.
مردم نگران اداره کشور نباشند

روحانی گفت: اگر فرض کنیم که نتوانســتیم به 
توافق مورد نظر دســت بیابیم، باز هم چیزی را از 
دست نمی دهیم چرا که تمام پیش بینی های لازم 
را در این که کشــور بدون برجام اداره شود به عمل 
آوردیم. البته قبل از برجام هم از نیمه دوم  سال 92 
تا دی ماه 94 که اجرایی شــد، کشور را اداره کردیم 
و باز هــم اداره می کنیــم. رئیس جمهوری گفت: 
فعلاً حرف ها بر این مبنا اســت که همه 5کشــور 
تلاش خود را بکار می گیرنــد که تمام منافع ایران 
تأمین شــود. روحانی تصریح کرد: بــه مردم عزیز 
ایــران اطمینان می دهــم که نگران اداره کشــور 
نباشند، کاملاً می دانیم که چه کار انجام می دهیم 
و شــرایط منطقه و جهان را درک می کنیم از همه 
اصناف، کسبه و تولیدگران خواهش می کنم مردم 
را در فشار نگذارند و مطمئن باشــند که ارز لازم را 
تأمین می کنیم و هیچ کس این که در پس کوچه ها 
چند ده هزار دلار معامله می شــود را مبنای قیمت 
ارز و کالاها قرار ندهد. دولت همه ارزهای مورد نیاز 
را تأمین می کند و ارزی که در این دو ماه پرداخت 
شده، بیشتر از پارسال است و می توانیم تا آخر  سال 
هــم آن را پرداخت کنیم و هیچ مشــکلی نداریم. 
رئیس  جمهوری در پایان تصریح کرد: ماه رمضان ماه 
استقامت، صبر، ایستادگی، اتحاد و برادری بیشتر و 
زدودن دل ها از همه کینه ها، قهرها و دودستگی ها 
است و ان شاء الله شــاهد اتحاد و ایستادگی بیشتر 
ملت ایران بوده و از این پیچ تاریخی نیز به سلامت 

عبور خواهیم کرد.

رئیس جمهوری در جلسه هیأت دولت به انتقادات برجامی اخیر علیه دولت پاسخ داددولت

در صحن علنی مجلس صورت گرفتچهکسیبایدملامتشود،اینتذهبون؟

کارتزردمجلس
بهوزیرفرهنگوارشاد

خانه ملت| نمایندگان مجلس شورای اسلامی از 
توضیحات وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در پاسخ به 
سوال علی مطهری درخصوص اجرا نشدن قانون منع 

استفاده از کلمات بیگانه قانع نشدند.
سیدعباس صالحی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 
صبح چهارشنبه برای پاسخ به سوال علی مطهری 
نماینده تهران و نایب رئیس مجلــس درباره علت 
اجرایی نشدن قانون منع استفاده از کلمات بیگانه 
در هتل هــا، غذاخوری هــا و بســته بندی کالا در 
مجلس شورای اسلامی حضور پیدا کرد و دراین باره 
توضیحاتی را ارایه کــرد. پس از توضیحات صالحی 
درباره چگونگی اجرای قانون منع استفاده از کلمات 
بیگانه، مطهری اعلام کرد که از پاســخ های او قانع 
نشده اســت و به این ترتیب سوال او به رأی مجلس 
گذاشته شد. نمایندگان با 11۷ رأی موافق، 4۷ رأی 
مخالف و ســه رأی ممتنع از مجموع 19۷ نماینده 
حاضر در مجلس نظر مطهری را قبول داشــته و با 
این رأی اعلام کردند که پاسخ های وزیر قانع کننده 
نیســت. صالحی وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی بر 
این اساس نخستین کارت زرد را از مجلس شورای 

اسلامی دریافت کرد.

نماینده مردم کاشمر در مجلس: 

تعرضبهحقوقکارگران
معلمانوزنان

زیرپاگذاشتنحقوقشهروندیاست
ایلنا| در جریان صحن علنی دیروز مجلس شورای 
اسلامی، بهروز بنیادی طی یک تذکر شفاهی خطاب 
به رئیس جمهوری گفت: منشور حقوق شهروندی 
در مراسم باشکوه رونمایی شــد، اما در مدت اخیر 
شاهد زیر پا گذاشتن این حقوق توسط برخی افراد 
و مسئولان هستیم که تعرض به تجمعات کارگران 
در اراک و اهواز و معلمان در تهران یا بی احترامی به 
حقوق دختران و زنان سرزمین نمونه  این تعرضات 
است. همچنین وزارت جهاد کشاورزی هر چند طرح 
خرید توافقی زعفران کشــاورزان را اجرا کرده، اما 
تأخیر در پرداخت پول کشاورزان موجب نارضایتی 
شده است، لذا دستورات لازم برای پرداخت از طریق 

تعاونی ها باید انجام گیرد.
او خطاب بــه وزیر آموزش و پرورش با اشــاره به 
پاداش پایان خدمت معلمان که در تابستان بازنشسته 
شده اند، تذکر داد و گفت: از سوی دیگر وزیر کشور 
در وضع معاون سیاسی استانداری خراسان رضوی 
تعلل کرده، زیرا نه ادامه کار برای وی متصور شــده، 
نه استعفای وی تعیین تکلیف شده، این وضع سبب 
اداره فرمانداری کاشمر برای 5 ماه بدون فرماندار شده 
است. نماینده مردم کاشــمر، بردسکن و خلیل آباد 
در مجلس خطاب به وزیر نیرو گفت: شــرکت های 
آب منطقه ای با اخذ جرایم بدون حســاب وکتاب از 
چاه های کشاورزی بابت برداشت ها موجب نارضایتی 
کشاورزان شده، از سوی دیگر وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی نیز نسبت به وضع بی بضاعتان پشت نوبت 

بهزیستی و مستمری آنها باید توجه لازم کند.

الیاس حضرتی در نطق میان دستور: 

عقلسیاسیحکممیکندسلیقههای
سیاسیگوناگوندرحکومتباشد

ایســنا| الیاس حضرتی در نطق میان دستور 
در جلســه علنی دیروز مجلس گفت: توافق برجام 
محصول ایجاد یک عزم ملی برای گفت وگو با جهان 
و حل وفصل مسائل فی مابین از طریق مذاکره است. 
دشــمنان از طریق طراحی  برنامه های حساب شده 
درصدد بودند تفاهم جهانی علیه جمهوری اسلامی 
ایران ایجاد کنند و ایران را در انزوای کامل قرار دهند. 
متاســفانه برخی از اقدامات انجام شده در داخل نیز 
به برنامه دشــمن کمک کرد و وضعیتی پدید آمد 
که بدون ایجاد یک عزم ملی قادر به تغییر شــرایط 
نبودیم. در آن زمان همه افراد با تدبیرهای متفاوت 
به این جمع بندی رسیدند که از طریق مذاکره و ابزار 
دیپلماتیک برنامه های دشمنان ایران را خنثی کنند 
و ایران را از این انزوای تحمیلی برهانند. حضرتی ادامه 
داد: برجام این رســالت را به خوبی به انجام رساند و 
روحانی و ظریف تحــت راهنمایی های مقام معظم 
رهبری و حمایت مجلس و تمام ارکان نظام در این 
مسیر کامیاب بودند و حاصل آن گشایشی بود که به 
صورت نسبی در چند  سال اخیر شاهد بودیم. نماینده 
مردم تهران در مجلس اظهار کرد: برخلاف برخی از 
جریان های تندرو در داخل کشــور دشمنان واقعی 
ملت متوجه بودند که ایران در پروژه برجام چه کار 
بزرگی را به ســرانجام رسانده است، به همین دلیل 
تمام تلاش خود را مصروف ناتوان گذاشــتن برجام 
کردند. ترامپ و حامیان جنگ طلب او درون هیأت 
حاکمه آمریکا و جوانان خامی که در عربســتان به 
قدرت رســیدند، در یک ائتلاف آشکار در کنار هم 
قرار گرفتند تا در مرحله نخست جمهوری اسلامی 
را از نتایج اقتصادی و سیاســی برجام محروم کنند 
و در مرحله بعد این توافــق جهانی با خروج آمریکا 
تضعیف شود و درنهایت کاری کنند که ایران اتمام 
برجام را اعــلام کند و همه چیز به شــرایط قبل از 
برجام برگردد. حضرتی در پایان گفت: متاســفانه 
عزم یک طیف برخــوردار از قدرت و حاکمیت برای 
حذف رقیب سیاسی خود وضعیتی را پدید آورده که 
بخش بزرگی از جامعه سیاسی ایران در حاشیه قرار 
گرفته است. عقل سیاسی حکم می کند سلیقه های 
سیاســی گوناگون در حکومت باشد و مردم قدرت 
انتخاب درون حکومت را داشته باشند، اما متاسفانه 
بی تدبیری های مداوم منجر شــد برخی از مردم از 
ایجاد تحولات مثبت در درون مأیوس شوند و نگاه 

خود را به بیرون از نظام معطوف کنند.

اعضای کابینه دوازدهم در حاشیه جلسه دولت 
چه گفتند؟

ازبررسیوضعبازداشتیها
تافیلترشکنوآیندهبرجام

شهروند| دیروز به رســم هر چهارشنبه وزرای 
کابینــه دوازدهــم درحالی پای شــان را به حیاط 
ســاختمان خیابان پاســتور گذاشــتند که وضع 
بازداشتگاه ها، موضوع دو تابعیتی ها، فیلتر تلگرام، 
انسداد فیلترشــکن ها و آینده برجام از مهمترین 

پرسش های خبرنگاران از اعضای کابینه بود. 
تحقیق درباره وضع بازداشتگاه ها

وزیر دادگســتری گفت: تحقیقاتی درباره وضع 
بازداشتگاه ها انجام شده است و گزارش های تکمیلی 
تحقیقات خدمت رئیس جمهوری ارایه می شــود. 
آوایی در پاســخ به ســوالی در مورد بررسی وضع 
بازداشتگاه ها که رئیس جمهوری دستور آن را داده 
بود، اظهار کرد: دراین باره جلسه ای در شورای عالی 
امنیت ملی و جلسه ای هم با وزیر کشور داشته ایم 
و به دنبال آن تحقیقاتی انجام و پاسخ هایی هم داده 
شده است که گزارش های تکمیلی اقدامات خدمت 
رئیس جمهوری داده می شــود. او در مورد اقدامات 
وزارت دادگستری برای نظارت بر بازار، اظهار کرد: 
در جلســه ای که برگزار شد یک نظر مطرح شد که 
بعضی کسبه مسیر بی وفایی با ملت پیش گرفته اند 
و به بهانه های ارزی و سیاسی، اجناس خود را احتکار 
می کنند که در آن جلسه نمایندگان بازار این نظر را 
رد کردند، اما متاسفانه براساس گزارش های رسیده 
بخشی از این نظر درست است که ما از امروز از طریق 
ســازمان تعزیرات و اســتفاده از همه ظرفیت های 
قانونی خود با احتکارکنندگان برخورد می کنیم. اول 
به آنها تذکر می دهیم و سپس براساس ظرفیت های 

قانونی خود با آنها برخورد خواهیم داشت.
 وزارت اطلاعات مرجع تأیید

 دو تابعیتی هاست
رئیس سازمان اداری و استخدامی با بیان این که 
وزارت اطلاعات مرجع تأیید دو تابعیتی هاست، گفت: 
طبق قانون کسانی که به استخدام دولت جمهوری 
اسلامی در می آیند باید تابعیت ایران داشته باشند. 
جمشید انصاری در پاسخ به پرسشی درباره گزارش 
تحقیق و تفحص مجلس در مورد مدیران دو تابعیتی، 
اظهار کرد: من در جریان این گزارش نیستم و هنوز 
چیزی درباره آن نشنیده ام. باید گزارش را مکتوب 
و رسمی ببینم. وی در پاسخ به این پرسش که چه 
نهادی مرجع تأیید مدیران دوتابعیتی است، اظهار 
کرد: وزارت اطلاعات مرجع تأیید این افراد اســت. 
انصاری در ادامه در پاســخ به پرسش دیگری مبنی 
بر این که آیا از وزارت اطلاعات یا ســازمان اداری و 
استخدامی هم برای تهیه گزارش تقاضای همکاری 
شده و مکاتبه ای در این زمینه صورت گرفته است، 
گفت: با سازمان اداری و استخدامی مکاتبه کرده و 
فردی را برای مراجعه معرفی کردند که هیچ گاه این 
مراجعه انجام نشــد. او در مورد فرزندان و خانواده 
برخی وزرا که در گزارش مجلس به عنوان دو تابعیتی 
مطرح شده اند، تصریح کرد: طبق قانون کسی که به 
استخدام دولت جمهوری اسلامی در می آید خودش 

باید تبعه ایران باشد.
کاربران  مقابل دستور قضائی مقاومت 

می کنند
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با تأکید بر این که 
اقدام جدیدی درخصوص انســداد فیلترشکن ها 
آغاز نشده است، گفت: متاســفانه براساس شواهد 
کاربران شبکه های اجتماعی درحال مقاومت در برابر 
دستور قضائی هستند و این موضوع امنیت فضای 
مجازی را با چالش مواجه کرده اســت. محمدجواد 
آذری جهرمــی در جمع خبرنگاران گفــت: امروز 
مجموعا 10 میلیون کاربر فعال در پیام رســان های 
داخلی فعالیت می کنند و ما نگرانی زیادی از ظرفیت 
پیام رسان های داخلی نداریم. همچنین درخصوص 
اظهارات مدیران پیام رســان ســروش نیز آمادگی 
داریم تا با هماهنگی مرکز ملی فضای مجازی کلیه 
مستندات و امکاناتی که به پیام رسان سروش واگذار 
شده است را منتشر کنیم. او ادامه داد: متاسفانه آنچه 
براساس شواهد مشاهده می کنیم کاربران شبکه های 
اجتماعی درحال مقاومت در برابر دســتور قضائی 
هستند و این موضوع باعث شده که متاسفانه ترویج 

بسیاری در فیلترشکن ها داشته باشیم.
آذری جهرمی با تأکید بــر این که امنیت فضای 
مجازی امروز با چالش مواجه شده است، گفت: مقابله 
با فیلترشکن ها کار ساده ای نیست؛ چرا که هم تنوع 
زیادی در این فیلترشــکن ها وجود دارد و هم تعداد 
آنها بسیار اســت و مکانیزم هایی که به کار می برند 
نیز به شدت پیچیده است. با این وجود ما چالش های 
ایجاد شده در زمینه امنیت فضای مجازی را حدود 
یک ماه پیش به صورت مکتوب به مسئولان مربوطه 
ازجمله قوه قضائیه ارایــه کردیم. همچنین به طور 
منظم گزارش وضع و شرایط چالش های امنیتی به 

مرکز ملی فضای مجازی ارایه می شود.
برجام موضوع نظام است نه دولت

حسینعلی امیری معاون پارلمانی رئیس جمهوری 
در ادامه در پاســخ به پرسشی درباره این که با توجه 
به توافقات ضمنی انجام شده در بروکسل طی روز 
گذشته و اعلام آمادگی اروپا مبنی بر ارایه تضمین به 
جمهوری اسلامی ایران در اجرای برجام، آیا مجلس 
آمادگی همــکاری با دولت در این زمینــه را دارد؟ 
گفت: موضوع برجام تنها موضوع دولت نیست، بلکه 

موضوعی مربوط به نظام است.
او گفت: بخش عظیمی از این موضوع به مجلس 
شورای اســلامی باز می گردد. از ســوی دیگر روح 
حاکم بر مجلس، تعامل با دولت و درک شــرایط و 
نیازمندی های کشور اســت. براین اساس آنچه که 
پیش بینی می کنم این اســت که مجلس قطعا در 
تأمین مصالح، منافع و انسجام و وحدت ملی به دولت 

کمک خواهد کرد.
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آیت الله خاتمی در نشست خبری مطرح کرد:

بیانیه اخیر، متعلق به آیت الله جنتی بود، نه خبرگان
بعد از آن که ســایت مجلس خبرگان بیانیه ای را که در 
آن از رئیس جمهوری خواسته شــده بود به خاطر وضع 
برجــام از مردم عذرخواهی کند، بیانیه شــخص آیت الله 
جنتی رئیس این مجلس و نه موضع همه اعضای مجلس 
خبرگان دانســت، احمد خاتمی یک عضو هیأت رئیسه 
مجلس خبرگان هم بر این موضــوع تأکید کرده و گفته 
که این بیانیه اخیر بیانیه خبرگان رهبری نبوده و آیت الله 
جنتی به عنوان رئیس خبرگان از جایگاه حقیقی خودش 

این بیانیه را صادر کرده است. 
ســیداحمد خاتمی در یک نشســت خبری  که در محل مجلس خبرگان رهبری 
در قم برگزار شد، با اشــاره به بیانیه اخیر رئیس مجلس خبرگان رهبری گفت: این 
بیانیه مربوط به مجلس خبرگان رهبری نبود و حتی به هیأت رئیسه مجلس خبرگان 
رهبری هم ارتباطی ندارد و این بیانیه ای اســت که آیت الله جنتی از جایگاه ریاست 
مجلس خبرگان با ســربرگ رئیس مجلس خبرگان صادر کرده، ولی در رســانه ها 
منعکس شــد که این بیانیه مربوط به مجلس خبرگان رهبری است که این انعکاس 
درســتی نبود. امام جمعه تهران گفــت تعجیلی در ابتدا صورت گرفت که ســایت 
خبرگان بیانیه را به نام خبرگان رهبری در این سایت درج کرد ولی بلافاصله اصلاح 
شــد که این بیانیه مربوط به رئیس مجلس خبرگان رهبری است. خاتمی ادامه داد: 
مجلس خبرگان زمانی که بیانیه ای صادر می کند بر بند بند آن نسبت به موضع خود 
تصریح می کند ولی در بیانیه اخیر کلمه ای از مجلس خبرگان نیامده و تنها ریاســت 
مجلس خبرگان به عنوان یک صاحب نظر بیانیه صادر کرده اند. وی اضافه کرد: انتظار 
بر این بود کسانی که می خواستند اظهارنظر کنند اصلاحات را هم در نظر می گرفتند 
ولی برخی افراد به دنبال تخریــب خبرگان بودند تا بیانیه ای که از ســوی این نهاد 

نیست به نام آن تمام کنند و سرمایه نظام را بکوبند.

چند روز پیش جنبش عدالتخواه دانشجویی به عنوان یک تشکل دانشجویی اصولگرا جایزه ای را برای فرد یا افرادی که بتوانند سفارت آمریکا را - که اخیرا به بیت المقدس انتقال پیدا 
کرده - با آتش سوزی یا انفجار از بین ببرند،تعیین کرد. به همین مناسبت دیدگاه دو تن از فعالان سیاسی اصلاح طلب و اصولگرا را در پایین آورده ایم

حســین کنعانی مقدم، فعال 
سیاسی اصولگرا | مسأله برخورد 
بــا اقــدام جنایتکارانــه آمریکا و 
اســراییل مبنی بر انتقال ســفارت 
ایالات متحــده بــه بیت المقدس 
حق مسلم مردم فلســطین است. 
مردم فلسطین این حق را دارند که 

این لانه جاسوســی را به تصرف دربیاورند. 
البته این که دولت جمهوری اســلامی چه 
اقدامــی در مقابل این حرکــت انجام دهد، 
موضعی اتخاذ نکرده است. اما سازمان های 
مردم نهاد چه در قالب جنبش دانشجویی و 
چه نهادهای مردمی می توانند واکنش های 

لازم را در این مورد اتخاذ کنند.
در این مســأله می توان بــه راهبردی که 

حضرت  امام خمینــی)ره( در قبال 
اقدام توهین آمیز ســلمان رشدی 
نسبت به ســاحت پیامبر اسلام در 
نظر گرفت، اشاره کرد. در این مورد 
باید بگویم که اگــر نظام جمهوری 
اسلامی چنین واکنشــی را در نظر 
می گرفــت، طبیعتا یــک واکنش 

احساسی و هیجانی محسوب می شد.
اما این که یک سازمان مردم نهاد در قالب 
سازمان دانشجویی دست به چنین اقدامی 
زده، این کمترین کاری است که می توانست 
انجــام دهــد. ایــن حرکت، یــک حرکت 
خودجوش محسوب می شــود و با توجه به 
اقدامی که آمریکا انجــام داده، مثبت تلقی 

می شود. 

موضعنظامنیست،اقدامیخودجوشاست
عبدالله ناصری، عضو بنیاد باران | 
سازمان یا جنبش عدالت خواه دانشجویی 
تشــکیلات رادیکال و تندرویی است که با 
این بیانیه برای نظام ایجاد هزینه می کند. 
نمونه های این مســأله را در ماجرای آتش 
زدن سفارت عربستان و حمله به سفارت 
انگلیس مشــاهده کردیم. در این شرایط 

حساس منطقه، چنین اقداماتی قطعا برای ما مثبت 
نخواهد بود. اگر زمانی امام خمینی)ره( در واکنش به 
اقدام موهن سلمان رشــدی فتوایی را صادر کردند، 
آن در قالب بنیانگذار یک نظام بود، اما تشــکیلات 
دانشــجویی که چنین مطالبه ای را دنبال کرده، کار 
غلط و هزینه سازی انجام داده است. طبیعتا اقدام این 
تشکیلات دانشجویی خلاف امنیت و مصالح ملی ما 
اســت و حتی خود حماس و تشکیلات خودگردان 

فلســطین نیز چنین واکنشــی را مطرح 
نکرده اند. این رویکرد از سوی یک سازمان 
دانشجویی هزینه های سیاسی و تبلیغاتی 
فراوانی به دنبال دارد. ما در وضع کنونی که 
مسأله برجام را پیش می بریم، نیاز به آرامش 
و ثبات سیاسی داریم و طبعا چنین اقداماتی 
خلاف این اصول است. یکی از نشانه های 
بی تدبیری چنین دانشــجویان و سازمان هایی این 
اســت که اگر یک زمانی خود فلسطینی ها دست به 
آتش سوزی یا هر اقدام دیگری در قبال سفارت آمریکا 
انجام دهند، این اقدام تشکل دانشجویی دستاویزی 
برای مظنون قلمداد کردن ایران محسوب می شود. 
شورایعالی امنیت ملی باید اقدام لازم را در برخورد با 
چنین سازمان هایی اعمال کند تا بیش از این شاهد 

هزینه های سنگین در عرصه بین المللی نباشیم.

اقدامیخلافامنیتومصالحملی


